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ÉVKÖZI VI. VASÁRNAP               B év                           1-4 oldal 

 

Olv.: Lev 13,1-2.44-46 – 1Kor 10,31-11,1 - Mk 1,40-45  

Jézus meggyógyít egy leprást 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Isten országának a jelenléte Jézus tevékenységével tetten érhető! A mai 
szentmisén Jézusnak ezt az egészen sajátos jelenlétét szeretnénk megérteni. Mit jelent az, 
hogy az ószövetségi világ tengerében Jézus a kereszténységnek, Isten új üzenetének 
képviseletében kezd munkálkodni, mert Isten nemcsak egy népé! 
 

Isten mindenkié! 

 

Ezt a szentmisét egy kedves Testvérünkért ajánljuk fel, aki a mi közösségünkhöz tartozott 
hűségesen, élete utolsó leheletéig! 

Ha a hitünk eleven, a hitünk élő, akkor ez azt is jelenti, hogy most is a közösségünk tagja! 
Nézzünk önmagunkba és tartsunk önvizsgálatot! 

 

Könyörögjünk 

Istenünk, tanításodból tudjuk, hogy az őszinte és tiszta szívekben akarsz élni, kérünk, alakíts 
át minket kegyelmeddel, hogy méltó hajlékod legyünk a mi Urunk, Jézus Krisztus, a Te Fiad 

által, aki Veled él és uralkodik a Szentlélekkel egységben, Isten mindörökkön örökké.   Amen 

 

Szentbeszéd 

Elérkezett az Isten országa! 

 

Kedves Testvérek! Jézus ezzel a kijelentéssel állt az emberek elé és elindul az útján! A 
tevékenysége megmutatja az embereknek azt, hogy miben is áll ez az isteni ajándék. A kérdés 
végeredményben az, hogy mennyi biztosítéka van az embernek a földi életében? Mennyi 
biztonságot tud teremteni az ember a maga számára és övéi számára emberi lehetőségeivel? 

 

Mi emberek napjainkban is különböző biztosításokat kötünk, ezek az életbiztosítás, 
vagyonbiztosítás és még nem tudom, hányfajta biztosítás van. Elegendő válasz-e ez az 

embernek? Bizonyos értelemben igaz, de az ember számára emberi biztosíték igazából nincs, 
ezt be kell látnunk. Amire az embernek szüksége van, az az isteni válaszban található meg! 

 

Jelenthetnek valamit ezek a biztosítások, mint annak idején Jézus korában a leprást 
elkülönítették a közösségtől. Legfeljebb egymással találkozhattak ezek a fertőzött emberek. 
Ennyit tud tenni az ember. Jutottunk előbbre ma, amikor ez a világjárvány telepszik ránk? 
Ugyanaz a próbálkozásunk, mint Jézus korában volt, a fertőzött embereket elkülöníteni, 
karanténba zárni. Válasz? Igen, valamifajta emberi próbálkozás. 
 

Ahogy Jézus korában is, ezek a fertőzött emberek egyszerűen csak elszenvedték a bajukat, 
nyomorúságukat. Ezzel ezeknek az embereknek a problémáját nem oldották meg. Jézus hozott 
valamilyenfajta választ. Ma karanténba küldjük azokat az embereket, akik fertőzöttek, azért 
nincs itt szegény Gazsi sem, Mátyás sincs itt, úgy tudjuk, hogy fertőzöttek lettek. Mások is 
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vannak. Fájdalmasan tapasztaljuk, amikor úgy tűnt, hogy nagyobb levegőt vehetünk, megint 
jött egy új árnyalata a vírusnak. Talán emberi virtus kell ahhoz, hogy kibírjuk ezt a vírust. 
 

Én személy szerint nagyon csodálkozom azon, hogy az emberek számára olyan 
elviselhetetlenül nehéz a maszkot viselni. Vagy egyáltalán azt, hogy egy hétre, két hétre, egy 
hónapra el kell különülni. Megoldás? Emberi ajánlat. Annak idején is emberi közbenjárást 
vártak az emberek. Jézusnak éppen ez a mai csodás gyógyulási története erről szól. 
 

Ma is erről szól minden híradás, hogy ezeket az embereket ne hagyjuk magukra. Ezekkel az 
emberekkel keressünk valamilyenfajta kapcsolatot. Nem olyan kapcsolatot, ahol egymást 
megfertőzhetjük, hanem ne feledkezzünk meg róluk. A gondoskodó szeretetünkből ne 
maradjanak ki, hiszen az ember nem ebben a formában éli a mindennapjait, akár hisz, akár 
nem hisz, vagy kinek milyen gondolkodása van. A megfertőződött emberek is várják a másik 
ember segítségét, támogatását. Mi az isteni válasz? Az Isten országának mi a válasza?  
 

A válasz, amit Jézus hozott el:  
Az Isten szeretete! 

 

Megoldja ez az ember betegségét, vagy bármifajta problémáját e világi tragédia, katasztrófa 
esetében? Csak egyet fejez ki: - Isten országának ez az üzenete - Az élet nagy kérdéseire nincs 
emberi válasz, csak isteni válasz van! Oly sokszor kimondjuk: Az Isten szeret! Az embernek 
ezekben a legkiszolgáltatottabb helyzetében is erre van szüksége: Az Isten szeret! 

 

Ez a szeretet - az Isten irántunk való szeretete, akik ezt fölismertük - 
az emberek felé nyújtott áldozatos cselekedeteinkben jelenik meg! 

 

Most vannak itt orvosok is. A betegség esetén is erről van szó. Mindent megtesz az ember, 
amit szakmailag meg tud tenni, hogy aztán ennek mennyi eredménye van? Mindenki 
reménykedik, legfőképpen az orvos, a segítői, az ő csapata. Mindent megtesznek az emberért, 
amire csak képesek, de ezekben a helyzetekben megtapasztalják lehetőségeik korlátjait. 
 

Aztán reménykednek abban, hogy a beavatkozás, a segítségnyújtás elérje célját. Valójában be 
kell látnunk, hogy mi emberek egymásért jó esetben mindent megtehetünk, de igazából a 
másik embernek arra van szüksége, amit Jézus hozott el a világba, hogy senkit ne hagyjunk 

magára. Amikor az ember bajban van, akkor legyen, aki odalép hozzá!  
 

Legyen valaki, aki megosztja 

annak a másik embernek a gondját, baját, nehézségeit! 

Ez a legtöbb, amit adhatunk egymásnak! 

 

Aztán várjuk - ha mi közreműködők is vagyunk - a gyógyulást. Valójában ez csak részben 
van a mi kezünkben. Az igazi gyógyulás az, amit Jézus hozott el, hogy összetartozunk 
egymással. Legfőképpen azokra kell, hogy igazi gondunk és figyelmünk legyen, akik 
valamilyen módon az emberi közösségből kiszorulnak. Egy betegség is ezt jelenti, kiszakítja 
az embert a mindennapi világából és olyan helyzetbe sodorja, amit nem várt! 

 

Teréz Anyának tették fel a kérdést: - aki Kalkutta utcáin a haldoklókat szedte össze, számon 
kérték tőle - Mi értelme van az ő tevékenységének? Az egyedüli igazi választ adta ez a szent 
apáca: „Nem szeretném, hogy ezek közül az emberek közül egy is úgy haljon meg, hogy nem 
tapasztalta meg az Isten közelségét, az Isten szeretetét! Mindazt, amit teszek, ezért teszem!”  
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Mindegyikünk meghal! Micsoda szerencséje van annak az embernek, aki élete során 
megtapasztalta az Isten szeretetét! Jézus, amikor meghirdeti az Isten országát, akkor ezt a 
nagy igazságot hozza el közénk, hozza el nekünk, amire az embernek mindennél inkább 
szüksége van, a másik embernek erre a közelségére, a másik embernek erre a jóindulatára, a 
másik embernek erre a kockázatvállalására! 
 

A legnagyobb kockázat a szeretet! 

 

Hiszen nem mérlegelünk, hanem egyszerűen bizalommal fordulunk egymás felé. Nem tudjuk, 
hogy kit ajándékozunk meg igazából a bizalmunkkal. Reméljük, hogy méltók vagyunk erre, 
de ez az élet legnagyobb kockázata! Ugyanakkor ehhez a kockázathoz hozzátartozik az ember 
áldozatkészsége is! A szeretet és az áldozatkészség összetartozik! Teréz Anya példája erről 
szól! Kézzelfogható az, hogy összetartozunk, ez az összetartozás nagy próbatétel is. Kiderül 
az, hogy egymásnak mit jelentünk! Kiderül az, hogy egymásért mire vagyunk képesek! 

 

Ma annyi gondunk van a víruson kívül, ez a vírus csak kis jelzés, sokkal nagyobb problémánk 
az, hogy Isten országának polgáraiként éljük-e a mindennapjainkat! Jézus Krisztus erre hívott 
meg bennünket! A mai vasárnapon ezen kell elgondolkodnunk, hogy az ember Isten üzenetét 
meg tudja-e jeleníteni ebben a világban? Ehhez kockázatvállalás kell, áldozatkészség kell! 
 

Más alkalommal azt az üzenetet kapjuk Jézustól, hogy elhozza nekünk az Isten irgalmát! 
Lehet, hogy ez még kifejezőbb, mint az, hogy szeretet. Jézus az Isten irgalmáról többet 
beszélt, mint a szeretet fogalmáról. Ha az irgalom fogalmát jelenítjük meg emberi 
kapcsolatainkban, akkor ez végeredményben bizalmat és biztonságot jelent. Amire az 
embernek igazán szüksége van, az a szeretetben megjelenített bizalom, biztonság, védelem! 

 

Erről sokat elmélkedtem, gondolkodtam én magam is, hiszen Irgalmas Rendi Intézményben 
vagyunk. Az Irgalmasok karizmája - a hospitalitason kívül - a nevükben rejtőzködik: irgalmas 

védelem és biztonság! Jézus ezt a választ hozta el nekünk! Jézus a leprás emberrel találkozott, 
aki a törvényekhez hűséges volt. Ez a leprás azzal a Jézussal találkozik, aki több mint a 
törvények megjelenítője! A törvények nem tudnak gyógyítani. A törvények csak kifejezik, 
hogy mi a jó és mi a rossz. A törvényekhez mérve az életünket, a cselekedeteinket, azt tudjuk 
eldönteni, hogy mikor teszünk jót és mikor teszünk rosszat. 

 

Az embert meggyógyítani  
csak az isteni kegyelem tudja! 

Az emberi szeretetben megnyilatkozó 

isteni kegyelem! 

 

Ez a csodálatos perspektíva hogyan jelenik meg abban a világban, amelyben Jézus elkezdi 
világmegmentő működését? A zsidó vallású környezetben a nép ünnepe a szombat volt, a hét 
utolsó napja, mint a legfőbb ünnepet ünnepelték. Visszatekintettek mindarra a jóra, amit az 
Istentől kaptak. Megköszönték a teremtett világot és azt, hogy a jóban és a rosszban velük volt 
az Isten! Megköszönték Isten azon cselekedeteit, amelyek az ő életüket szolgálták! 

 

Jézus ebben a közegben a vasárnapot teszi ünneppé, amit mi is minden vasárnap ünnepelünk, 
ez a húsvét üzenete! Nem véletlen, hogy Jézus, amikor csodákat tesz, mindig azt kéri, ne 
beszéljetek róla. Jézus nem a csodaváró emberek vágyait akarja kielégíteni! Mi mindannyian 
csodavárú lények vagyunk. Sajnos, az istenkapcsolatunkban is igen sokszor azt gondoljuk, ha 
van Isten, akkor tegyen csodát. Jézus ezért mondja a leprásnak: ne beszéljen a gyógyulásáról! 
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Azonban ő elkezdte hirdetni, hogy ki volt az, Aki őt meggyógyította. Jézusnak el is kellett 
onnan sietni, mert akik nem jó szemmel nézték Jézus embermentő programját, azok már 
készültek arra, hogy megölik. Jézus egyszer fogadta el az emberek dicsőítését, a Jeruzsálembe 
való bevonulásakor, amikor a szenvedésére és a halálára készült, hogy beteljesedjen mindaz, 
amit a próféták megjövendöltek róla. Jézus tudomásul vette a nép dicsőítését!  
 

Jézus készült arra, hogy értünk az életét is odaadja! Ezzel megerősíti tanítását: azért jött, hogy 
elhozza hozzánk az igazi választ, az Isten szeretetét! A szeretetben tartozunk össze. Jézus 
önmagánál jobban szeretett minket! Csak akkor tudunk egymással összetartozni, ha 
magunknál jobban szeretjük a másik embert! A vasárnap a húsvétot üzeni és előre néz, a 
zsidók szombatja visszatekint. Mi keresztények új világba kerültünk, a megváltottak világába, 
akik húsvét ünnepében, Krisztus áldozatában megtapasztaltuk:  
 

Nagyobb szeretete senkinek nincs annál, 
mint aki életét adja barátaiért! 

 

Ez az új világ üzenete! Menjetek el az egész világra és hirdessétek ezt az örömhírt! Valójában 
egyetlen vágy az, ami minden ember szívében megszületik: Legyen embere, legyen olyan 
valaki, aki érte kockázatot vállal, aki őt szereti és ez által biztonságot, védelmet ad. Mindez a 
mindennapjaink világa, ez az út az élet útja! A jézusi út olyan utat mutat, amely útra mindenki 
vágyakozik. Olyan utat mutat, amely úton mindenkinek járni kell, ha emberhez méltó életet 
akar élni! Ha valamikor, akkor most itt Magyarországon, itt Európában erre kell figyelnünk!  

 

Úgy tűnik, hogy minden érték megkérdőjeleződik! 

Az érték az egyetlen éltető! 

 

+  A M E N  + 

 

Könyörögjünk 
Mennyei Kenyérrel örvendeztettél meg minket Istenünk, add, hogy mindig olyan eledelre 

vágyakozzunk, amely az igaz életet táplálja bennünk Krisztus, a mi Urunk által.             Amen 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Ne feledkezzünk meg arról, hogy szerdán hamvazószerda van, a nagyböjt 
kezdete! A törvények azt írják elő, hogy szigorú böjtöt tartsunk. Értjük és ismerjük ennek a 
böjtnek üzenetét és lényegét. A törvény arra való, hogy tudjuk, mihez igazodjunk. Jézus 
törvényszegő és törvénytartó. Amikor az életről van szó, az minden törvény fölötti. 
Ugyanakkor, amiben a törvény eligazít, azt nem lehet félretenni! 
 

Ezért küldte Jézus ezt a meggyógyított leprást a papokhoz: Mutasd meg magadat a papnak! A 
papok abban a rendszerben igazolták azt, hogy az illető meggyógyult és visszajöhet a 
közösségbe! Jézus vállalta, hogy a leprást megérinti és ezzel gyógyította meg őt! Készüljünk a 
nagyböjtre, amely lelki megújulásunk nagy lehetősége. Készüljünk húsvétra, amely az 
emberiség jövőjének egyetlen ígérete! Vagy a szeretet menti meg a világot, amelyben 
egymásért áldozatot hozunk, vagy nincs jövője! 
 

Legyen velünk az Úr! 

 


